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O arquitecto defendeu en Verín unha intervención 
institucional que mobilice o parque mobiliario da comunidade

Concellos, asociacións e enti-
dades do rural de Galicia cen-
tran parte dos seus esforzos en 
atopar medidas para dar viven-
da digna a todos os que queren 
quedar ou instalarse de novo. A 
comarca de Monterrei non esca-
pa desta realidade, por iso este 
mércores celebrouse unha xor-
nada sobre vivenda na Casa da 
Cultura de Verín. A Confedera-
ción de Centros de Desenvolve-
mento Rural reuniu a profesio-
nais de toda España para anali-
zar a situación e mostrar expe-
riencias alternativas. Participou 
o doutor da Escola Técnica Su-
perior de Arquitectura da Coru-
ña, Plácido Lizancos, especialis-
ta en arquitectura para a coope-
ración ao desenvolvemento ca 
súa intervención titulada «Que 
podemos facer?».
—Cal é a situación da vivenda 

no rural?

—A problemática que se iden-
tifica no medio rural é que hai 
400.000 vivendas baleiras en 
500.000 hectáreas abandonadas, 
pero non son un problema edifi-
cado senón un problema de mo-
delo económico. O que se veu fa-
cendo nos últimos 50 ou 60 anos 
foi considerar ao interior como 
unha «terra de sacrificio», que é 
implantar industrias extractivas 
sen maior consideración cara o 
seu entorno. Galicia converteuse 
nun lugar dende onde se exporta-

«Cas vivendas baleiras que hai 
en Galicia poderíase construír 
unha cidade coma Sevilla»
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ban materias primas sen que esa 
riqueza repercutira no lugar on-
de está afincada a industria. Iso 
tivo como consecuencia o despo-
boamento, o empobrecemento da 
sociedade e a incapacidade das 
persoas de decidir poder levar a 
vida que libremente queiran vi-
vir. Chámase inxustiza espacial. 
É unha das grandes eivas da de-
mocracia española. Non conse-
guiu repartir un nivel de desen-
volvemento igualitario dentro 
do estado. A xente que traballa 
nos Grupos de Desenvolvemento 
Rural de Galicia ten que enten-
der que o da vivenda non se trata 
dun problema de restaurar edi-
ficios, que é inabordable, se non 
se reconstrúe un sistema territo-
rial máis xusto. Coas 400.000 vi-
vendas baleiras que hai no rural 
de Galicia poderíase construír 
unha cidade como Sevilla, que 
ten o mesmo tamaño. Chegamos 
demasiado lonxe, non podemos 
seguir perdendo todo isto.
—Hai casas pero non hai onde 

vivir.

—Si, dáse o paradoxo de que hai 
centenares de vivendas baleiras 
pero non hai nada dispoñible pa-
ra ser utilizado. É unha pescada 
que se morde a cola. Moitas son 
impracticables porque están vi-
siblemente abandonadas e hai 
outras dispoñibles para ser usa-
das pero a oferta vese alterada 
pola crecente presión do turis-
mo rural. Por exemplo, a cidade 
de Monforte, de onde son eu, ten 
un 40 % de vivenda baleira, hai 

traballadores que non atopan ca-
sas porque as poucas que hai es-
tán dedicadas a alugueiro turís-
tico de corta duración.
—Cal é a solución?

—Urxe unha intervención supe-
rior e institucional, de arriba a 
abaixo, que poña orde nesto. Hai 
que mobilizar todo ese parque in-
mobilizado se queremos poñer 
en vida o medio rural e recupe-
rar esa arquitectura. Moito co-
rrespóndese a patrimonio artís-
tico e etnográfico, ao que darlle 
valor e restauralo. A outra parte 
son impactos ambientais, o cha-
mado feísmo. Hai que recuperar 
e volver e poñer en orde os im-
pactos estéticos que hai en tan-
tos lugares. Isto necesita un im-
pulso financeiro e hai que facer-
llo ver a quen toma as decisións, 
é unha oportunidade de riqueza 
financeira e social. Activando a 
rehabilitación de vivendas xera-
mos riqueza material.
—Entón non só é unha consecuen-

cia do despoboamento, tamén 

se construíu de máis ou mal?

—No medio rural compróbase 
que hai construción tradicional 
abandonada porque a xente mar-
chou e o último que quedou, mo-
rreu, pero tamén hai construción 
de mais. Eu estou en Verín e vexo 
centos de edificios actuais a me-
dio facer por todos lados, inaca-
bados. Incluso institucionais de 
todo tipo que se chegaron a fa-
cer e que nunca chegaron a en-
trar en uso. Houbo xente que so-
ñou con facer edificios e queda-

Plácido Lizancos intervino en unas jornadas sobre la vivienda rural. 

ron a medias. A estrutura dalgún 
deles estaría en disposición de 
ser usado se nos deran a chave.
—Houbo un éxodo urbano pero 

agora a demanda de vivir no rural 

non é suficiente para a oferta 

de vivenda, cambiaron os mo-

vementos?

—A dixitalización permite em-
pregos no rural e o envellece-
mento da poboación require ter 
persoas que exerzan coidados. 
Hai grandes espazos de oportu-
nidade para traballar no medio 
rural, o que se necesita é que se 
faga iso posible. Precísase impul-
so para un emprego realmente de 
pequena escala, moi próximo ás 
economías familiares. Non estou 
falando de grandes operadores 
que xeran emprego pero non xe-
ran riqueza porque esta vai para 
outro lado.
—Que papel ten a arquitectura 

en solucionar este problema?

—Ten un papel absolutamente 
relevante. A arquitectura ten os 

instrumentos para identificar as 
oportunidades de intervención 
e as capacidades para restaurar 
aquilo que está deteriorado, es-
tablecer prioridades e organizar 
a actividade social e política, que 
non partidista, do espazo. A cla-
se política necesita da arquitec-
tura para organizar o seu modo 
de facer.
—Cal é o vínculo da arquitectura 

para a cooperación ao desen-

volvemento?

—É unha arquitectura que non 
pensa nos edificios senón nos 
distintos procesos que son ne-
cesarios para construír comuni-
dade e tamén dereitos. Un edifi-
cio de vivendas non é só iso se-
nón que é un dispositivo cons-
truído que permite darlle á xente 
o dereito a ter unha vivenda. Para 
conseguir montalo hai que mo-
ver moitas cousas: capital, solo, 
tecnoloxía... Se só nos centramos 
en obter o edificio o proceso po-
de fracasar.

La protesta 
estatal por el 
derecho a la 
vivienda tendrá 
acto en Ourense

Este sábado se celebra en ciu-
dades de toda España una pro-
testa para reclamar medidas 
efectivas para facilitar el ac-
ceso de los ciudadanos a la 
vivienda. La capital ourensa-
na será una de las urbes que 
participará en la convocatoria, 
impulsada por la asamblea Es-
pazo Veciñal Ourense. La ci-
ta es a las 18.30 horas frente 
a la sede del Instituto Gale-
go de Vivenda e Solo (IGVS) 
en la calle Sáenz Díez con el 
lema «Acabemos co negocio 
da vivenda».
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La Asociación Provincial de Ta-
lleres de Reparación de Vehícu-
los de Ourense (Atave) recibió 
una visita de la presidenta de la 
CEO, Marisol Novoa, acompaña-
da de varios miembros de la junta 
de gobierno de la Confederación 
Empresarial de Ourense. Durante 
el encuentro, los representantes 
de ambas organizaciones dialo-
garon y abordaron las necesida-
des específicas de este sector, con 
los retos derivados de los avan-
ces tecnológicos y de las exigen-
cias medioambientales. Uno de 
los aspectos de los que más se 
habló fue de la necesidad de im-
pulsar la formación continua y la 
cualificación técnica. También se 
abordó la importancia de que las 
empresas del sector  se adapten a 

Los talleres de coches se preparan para la digitalización
OURENSE / LA VOZ

los nuevos escenarios que plan-
tean la movilidad sostenible y la 
digitalización. Tanto Atave co-
mo la CEO manifestaron su dis-
posición a colaborar definiendo 

objetivos estratégicos comunes 
para reforzar la posición del sec-
tor de los talleres de automóvi-
les en la provincia. La presiden-
ta de la CEO agradeció la invita-

ción de Atave y reconoció la tra-
yectoria de esta asociación como 
referente provincial en la defen-
sa y representación de las em-
presas que ofrecen estos servi-
cios de reparación. La directiva 
de Atave, por su parte, manifes-
tó su interés en estrechar lazos 
con la CEO y en compartir pro-
yectos con la confederación em-
presarial en los que se desarro-
llen líneas de trabajo adaptadas 
a las necesidades reales de los 
trabajadores y firmas del sector.

Durante la visita como presi-
denta de la CEO, Novoa pudo 
conocer de primera mano el tra-
bajo que desarrolla Atave y rea-
firmó el compromiso de la con-
federación con la profesionaliza-
ción, competitividad y moderni-
zación del sector.

La directiva de la CEO visitó las instalaciones de Atave.


